
4  توافق وزيران صنعت و اقتصاد براي رفع موانع توليد
خودرو كالاي انحصاري نيست

وزير صنعت و تج�ارت از آخري�ن توافق�ات وزارتخانه متبوعش 
ب�ا وزارت اقتص�اد خب�ر داد و گفت: مقرر ش�د كارگروه�ي براي 
شناسايي و رفع موانع توليد به رياست وزارت اقتصاد تشكيل شود. 
ظاهرا در دولت يازدهم، قرار نيس��ت وزير صنعت و تج��ارت ، علاوه بر امور 
اين وزارتخانه به تأمين ارزو امور مرب��وط به بانك مركز ي دخالت كند، زيرا 
نعمت زاده از همان ابتداي ورودش، با تقسيم كار و تشكيل كارگروه در وزارت 

اقتصاد تصميم گرفته موانع توليد را شناسايي و رفع كند. 
روز گذشته مراسم توديع و معارفه رؤساي سابق و جديد ايميدرو برگزارشد و 
مهدي كرباسيان به عنوان رئيس ايميدرو معرفي شد. وزير صنعت و تجارت در 
حاشيه مراسم توديع و معارفه، از جلسه روز گذشته اش با وزير اقتصاد و دارايي 
خبر داد و گفت: قرار شد كارگروهي به رياست وزارت اقتصاد موضوع موانع 
توليد را پيگيري كند و ما نيز پيشنهادات خود را ارائه داده ايم و در اين زمينه 
مشاركت خواهيم داش��ت.  محمد رضا نعمت زاده توضيح داد: اين كارگروه 
موانع موجود بر سر راه توليد را طي دو هفته آينده شناسايي و اعلام خواهد كرد 

و راهكارهاي لازم براي حل اين موانع   نيز تدوين خواهد شد. 
نعمت زاده در پاسخ به سؤالي، در مورد برنامه وزارت صنعت براي قيمت گذاري 
خودرو نيز اظهار داشت: شوراي رقابت معتقد است كه خودرو يك محصول 
انحصاري است و قيمت آن بايد توسط اين شورا مشخص شود. وي تصريح كرد: 
اين در حالي است كه صنعتگران معتقدند خودرو كالاي انحصاري نيست و من 

نيز به اين موضوع اعتقاد دارم. 
وزير صنعت، معدن و تجارت تصريح كرد: شوراي رقابت يك سري وظايف 
قانوني دارد كه محترم اس��ت ولي در عين حال بررسي ها در اين مورد ادامه 
خواهد داشت. وي تأكيد كرد: تلاش مي كنيم صنعت خودروسازي را به حالت 
قبل برگردانيم تا فعال شود. نعمت زاده در مورد احتمال تغيير قيمت خودرو 

نيز گفت: در مورد قيمت خودرو بررسي كامل انجام نشده است. 
وي در ادامه با تأكيد بر لزوم جلوگيري از خام فروشي مواد معدني گفت: توسعه 
معادن و صنايع معدني جزو وظايف ايميدرو است و در حال حاضر در زمينه 
تبديل سنگ آهن به فولاد و همچنين صنايع فلزي عقب هستيم كه بايد در 
اين بخش سرمايه گذاري شود.  وي ادامه داد: تكميل 7 طرح فولادي از جمله 
پروژه هاي سازمان توسعه معادن است كه در حالت تحقق 6 تا 7 ميليون تن به 

ظرفيت توليد فولاد كشور اضافه مي شود. 
وي همچنين خودكفايي در توليد فولاد را ج��زو اولويت هاي اين وزارتخانه 
دانست و گفت: اميدواريم با كاهش تحريم هاي بين المللي وضعيت صنعت به 
تناسب اوضاع بهبود يابد. نعمت زاده با بيان اين كه بايد در اجراي هفت طرح 
فولادي از توان بخش خصوصي استفاده شود گفت: نمونه چنين كاري را در 

شركت ملي صنايع پتروشيمي انجام داديم كه موفق هم بود. 
    وقتي مشق هايم را خواندم، صحبت مي كنم

مراس��م معارفه مهدي كرباس��يان به عنوان رئيس جديد ايميدرو امروز در 
حالي برگزار شد كه وي صحبت در مورد مس��ئوليت جديد كاري ا ش را به 
زمان ديگري موكول كرد و گفت: وقتي مشق هايم را خواندم، در مورد حوزه 

كاري  ام صحبت مي كنم. 
وي از وزير صنعت خواست كه بخش معدن را مورد حمايت خود قرار دهد تا از 

اين طريق، اهداف برنامه پنجم و چشم انداز نيز محقق شود. 
    برخي آرزوي حذف ايميدرو را دارند 

وزير صنعت، معدن و تجارت در اين مراسم با اش��اره به اين كه در سال هاي 
گذشته به دليل اجراي اصل 44 مشكلاتي براي ايميدرو به وجود آمده بود 
گفت: آقاي كرباسيان در سمت هاي قبلي خود مانند رياست گمرك، تأمين 
اجتماعي و صندوق بازنشستگي نفت منشأ خدمات زيادي بوده و ايجاد شركت 
سرمايه گذاري تأمين اجتماعي )شستا( نيز از اقدامات او بود است. اگرچه شستا 
در چند سال اخير به شدت آسيب ديده است. مهدي كرباسيان، رئيس جديد 
ايميدرو نيز در اين مراسم با اشاره به اينكه از همه نيروهاي كارشناسي موجود 
در ايميدرو استفاده مي كنم گفت: من مديري نيستم كه با اتوبوس افراد خود 

را بياورم و هر فرد با صلاحيتي باشد از او استفاده مي كنم. 
امير اميني، رئيس سابق ايميدرو نيز دراين مراسم با اشاره به اينكه با يك پوشه 
به ايميدرو آمده ام وحالا دست خالي از اين سازمان مي روم گفت: در دوران پنج 

ماه مديريتم در اين سازمان كمترين تغييرات را ايجاد كردم. 
وي افزود: برخي در دولت به بهانه خصوصي سازي آرزوي حذف ايميدرو را 
دارند كه نبايد اجازه تحقق اين آرزو را داد. او همچنين با اش��اره به اين كه به 
عنوان يك غريبه وارد ايميدرو شدم گفت: نمودار كلي و جديد ايميدرو نهايي 

شده و نمودار تفصيلي آن نيز به زودي نهايي خواهد شد.
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دليل دشمني با مسكن  مهرچيست؟
  مسكن مهر يعني پاسخگويي به تقاضاي انباشته شده دولت هاي گذشته 

اگرچه به زعم كارشناس�ان » طرح مسكن مهر« 
بزرگ ترين طرح توسعه اي در طول تاريخ مسكن 
ايران به شمار مي رود اما گويا تيم اقتصادي دولت 
قصد دارد با برق�راري ارتباط بين ت�ورم و طرح 
مس�كن مهر هم نقطه قوت دولت نه�م و دهم را 
با بي انصافي ضعف جلوه دهد و ه�م اينكه براي 
تحقق وعده ها و ش�عارهايي كه صرفاً تبليغاتي 
به نظر مي رسد، زمان بيش�تري براي خود بخرد. 
به گزارش »جوان« ابتدا طيب نيا وزير اقتصاد و سپس 
آخوندي وزير راه و شهرس��ازي با زير س��ؤال بردن 
خدماتي چون طرح مسكن مهر نيمي از تورم موجود 
كشور را به خشت هاي مسكن مهر ارتباط دادند. اين 
در حالي اس��ت كه همه مي دانند عدم پاسخگويي 
مناسب به تقاضاي مسكن دردولت هاي پيشين دولت 
نهم را به فكر انداخت تا با طراحي طرحي به نام مسكن 
مهر جور تمامي عرضه هاي به تأخير افتاده مسكن را 
يك تنه به دوش بكشد.  اگرچه جمعيت جوان امروز 
خيلي وقايع بخش هاي مختلف اقتصادي سال هاي 
پس از جنگ تحميلي را دنبال نك��رده يا در صورت 
دنبال كردن چندان به خاطر ن��دارد اما حقيقت آن 
است كه ريشه مشكلات بخش هاي مختلف اقتصادي 

در دولت هاي گذشته نهفته است. 
عدم به شمار آوردن متولدين دهه 60در سياست هاي 
حوزه مسكن دولت هاش��مي و بي توجهي به عرضه 
مسكن در دوره وزارت مسكن آقاي آخوندي و انتقال 
اين ديدگاه اشتباه به دولت هاي پس از ايشان چالش 
اقتصادي به نام انباشت تقاضاي مسكن را گريبانگير 

دولت اول آقاي احمدي نژاد كرد. 
   تقاضا را عشق است

اين در شرايطي بود كه نسخه ابتدايي مديران سلف 
وزارت مسكن به دولت نهم براي تنظيم بازار مسكن 
نيز بر پايه افزايش وام خريد مس��كن )تقويت طرف 
تقاضا( تهيه شده بود كه اين نسخه بلافاصله پس از 
مدتي اجرا توسط دولت مردود اعلام شد و پس از آن 
طرحي به نام مسكن مهر كه برپايه رشد توليد مسكن 
اقشار كم درآمد جامعه تهيه و تدوين شد پا به عرصه 

اقتصادي ايران گذاشت. 
تا پيش از دولت نهم وزراي مسكن تنها به تقويت طرف 
تقاضاي مسكن از طريق ارائه تسهيلات مي پرداختند 
و همين ديدگاه موجب ش��د گپ يا فاصله عرضه و 

تقاضا با توجه به رشد جمعيت كشور هر روز بيشتر 
و بيشتر شود. 

   تيشه مسكن مهر بر ريشه مافياي مسكن
از مزاياي طرح مس��كن مهر مي توان به ارزان سازي 
در عين رعايت استانداردهاي لازم، ساخت مسكن 
در تيراژ ب��الا و پايين آمدن س��هم هزينه هاي ثابت 
در هر متر )هزينه هايي مثل نقشه كش��ي، نظارت، 
نيروي انس��اني و...(، پرهيز از تجمل گرايي، افزايش 
اميد به خانه دار شدن در اقش��ار كم درآمد جامعه، 
امتياز استفاده از تسهيلات ارزان قيمت با بروكراسي 
بسيار كمتر از تسهيلات قبلي اشاره كردكه موارد فوق 

تيشه اي بر ريشه مافياي مسكن كشور بود. 
ش��ايد واژه مافياي مس��كن چندان به گوش مردم 
جامعه نخورده باشد اما طي سال هاي 85و 86كه به 
سال هاي سونامي قيمت مسكن معروف است، مافياي 
مسكن در صدد خريد تمامي آپارتمان هاي تكميل 
شده و نيمه كاره در كلانشهرها يي چون تهران برآمد 
كه البته بخشي از عمليات خريد به دليل هوشياري 
دولت وقت ناكام ماند و همي��ن امر موجب پيداش 

ماليات بر معاملات مكرر مسكن شد. 
   افشاكننده داستان مافيا

مصطفي قلي خسروي رئيس اتحاديه املاك كشوري 
به دليل برخ��ورداري از اخبار نقل و انتقال مس��كن 
اولين نفري بود كه داستان مافياي مسكن را پس از 
دو سال در سال 88 فاش كرد و مدعي شد كه مافياي 
مسكن سال 86كه به س��ال سونامي قيمت مسكن 

معروف بود اقدام به خريد گس��ترده ساختمان هاي 
خالي و نيمه كار ه كردند كه با هوشياري دولت بخشي 

از سناريوي آنها اجرايي نشد. 
بر پايه اظهار نظر كارشناسان اگر دولت نهم طرحي 
چون مسكن مهر را اجرايي نمي كرد و قيمت مسكن با 
ثبات همراه نمي شد، تورم در سال هاي ابتدايي دولت 
از مرز 50درصد هم مي گذشت. از اين گذشته بخش 
قابل ملاحظه اي از اشتغال كش��ور مرهون اجرايي 

شدن طرح فوق به شمار مي آيد. 
با توضيح فوق مي توان متوجه شد كه چرا سال ها 
اس��ت حملات پي در پ��ي به طرح مس��كن مهر 

صورت مي گيرد. 
    مسكن مهر مداخله بي سابقه در اقتصاد بود

در اين بين در پي اظهارات شنبه شب وزير اقتصاد 
در رسانه ملي وزير راه و شهرسازي عباس آخوندي 
نيز يك شنبه شب در برنامه گفت وگوي ويژه خبري 
شبكه دو س��يما افزود: طرح مسكن مهر مداخله 
عظيم و گسترده و بي س��ابقه در اقتصاد است و در 

تاريخ مسكن ايران چنين مداخله اي نداشتيم. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه آيا طرح مسكن مهر 
در دولت يازدهم ادامه مي يابد، گفت: بايد ديد چقدر 
امكان تداوم آن وجود دارد ضمن آنكه منابع مالي 
آن نيز بايد وجود داشته باشد. همچنين از مردم بايد 
سؤال شود كه آيا اجراي طرح مسكن مهر را قبول 

مي كنيد يا افزايش تورم را؟ 
وزير راه و شهرسازي با اشاره به اينكه اجراي طرح 

مسكن مهر عمدتاً با تزريق منابع بانك مركزي و نه 
منابع بانك ها صورت گرفته است، گفت: براساس 
گزارش آقاي بهمني بيش از 40 درصد افزايش پايه 

پولي كشور ناشي از طرح مسكن مهر است. 
    بدون پس انداز، مسكن بي مسكن

آخوندي در پاس��خ به اين پرسش كه راهكار شما 
براي كنترل بازار و قيمت مسكن چيست، گفت: 
بدون پس انداز كردن امكان خانه دار شدن نيست 
و كسي بگويد شما را با يك ميليون تومان خانه دار 

مي كنم عملي نيست و در حد شعار است. 
آخوندي افزود: بايد صندوق پس اندازي باش��د 
كه به اندازه ش��ش يا هفت برابر پس انداز مردم 
تسهيلات دهد يعني اگر كسي 10 ميليون در اين 
صندوق پس انداز داشت بايد 60 ميليون تومان 

تسهيلات بگيرد.  
در اين بين عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي در گفت وگو با »ج��وان« در واكنش به 
سخنان   وزير راه و شهرس��ازي اظهار داشت: بهتر 
است دولت جديد برنامه هاي خود را در حوزه مسكن 
كه يكي از دغدغه هاي اصلي مردم است، عملياتي 
كند.  لاهوتي افزود:مشكل مسئولان اين است كه 
اثر گذاري مسكن مهر را تنها در كلانشهرها ارزيابي 
مي كنند. اين طرح آث��ار مثبت غير قابل انكاري در 

استان هاي مختلف داشته است. 
لاهوتي در ادامه با اشاره به اظهارات كابينه اقتصادي 
دولت مبني بر سهم 50درصدي مسكن مهر بر تورم 
كنوني اظهار داشت: اينگونه اظهارات دردي را دوا 
نخواهد كرد و تنها بخش مسكن را ملتهب خواهد 
كرد.  لاهوتي ادامه داد: اعطاي وام به مسكن مهر 
باعث افزايش نقدينگي زيادي نشد و بر بازار تأثير 
منفي نداشت زيرا براي توليد و ساخت به كار گرفته 
شد.  اين عضو كميسيون عمران با يادآوري اشتباه 
دولت هاي پيش از دولت نهم مبني بر اعطاي وام 
خريد به متقاضيان مسكن خاطرنشان كرد: اعطاي 
وام هاي خريد مسكن س��بب دامن زدن به تورم و 
گراني بود اما وام مسكن مهر براي ساخت بوده و اثر 

غير تورمي داشته است. 
وي افزود: اگر مسكن مهر در سراسر كشور اجرايي 
نمي ش��د جمعيت ش��هرها افزايش بي ش��ماري 

مي يافت و در پي آن هزاران چالش رخ مي داد.

سود ش�ركت هاي تأمين اجتماعي حتي كمتر 
از س�ود بانك هاس�ت به نح�وي كه اگ�ر تمام 
ش�ركت هاي تأمين اجتماعي ب�ه نصف قيمت 
فروخته ش�ود و پول آن را در بان�ك بگذاريم و 
سودش را بگيريم بيشتر از زمان حاضر مي شود. 
به گزارش »جوان«، عضو هيئ��ت امناي صندوق 
تأمين اجتماعي در يك نشست خبري  با بيان اين 
مطلب گفت: با ادامه   روند فعل��ي وضعيت تأمين 
اجتماع��ي وخيم خواهد ش��د. پي��ش از آنكه دير 
ش��ود بايد جلوي  زياده خواهاني را كه سود تأمين 
اجتماعي را بر اساس حساب دفتري اعلام مي كنند 

و فقط به فكر منافع خود هستند، گرفت. 
 س��يد محمد يار احمديان با بيان اينكه هم اكنون 
س��ود ش��ركت هاي دو صندوق و تأمين اجتماعي 
كمتر از يك پالايشگاه پتروشيمي درجه دوم است، 
ادامه داد: دخالت هاي متعددي كه مي تواند از سوي 
دولت، مجل��س و نمايندگان و قوه قضائيه باش��د، 
باعث شكل گيري اين وضعيت شده است   بايد دولت 
جديد با آسيب شناسي و شناسايي موانع و مشكلات 
جدي و به خصوص انتصاب هاي مناس��ب شرايط 
بهبود و پيشرفت و رونق فعاليت هاي اقتصادي در 

بنگاه تأمين اجتماعي را فراهم آورد. 
بنا ب��ر اي��ن گ��زارش، مجموع��ه شستا)ش��ركت 
س��رمايه گذاري تأمين اجتماعي( بي��ش از 250 
شركت است كه متعلق به صندوق تأمين اجتماعي 

است و گفته مي شود بيش از 3 هزار مدير و هيئت 
مديره دارد كه بس��ياري از آنها ب��ا تغيير مديريت 
س��ازمان تأمين اجتماع��ي و به توصي��ه نهاد ها و 

دستگاه ها و اشخاص ذي نفوذ منصوب مي شوند. 
رئيس مجم��ع عمومي كارگران گفت: طي س��ال 
گذش��ته در دو نوب��ت ب��راي پرداخ��ت حقوق و 
هزينه هاي تأمين اجتماعي 2 هزار ميليارد تومان از 
اموال تأمين اجتماعي فروخته شده است كه ادامه 

اين روند ما را به خط قرمز نزديك تر مي كند. 
وي يكي ديگر از عوامل سود دهي پايين شركت هاي 
»شس��تا« را كنار آمدن مديران با اصحاب قدرت 
عنوان كرد و گفت: بدهي دولت به صندوق تأمين 
اجتماعي را بر خلاف ادعاي مسئولان دولت دهم 
در روزهاي آخر و تا پايان سال 91 حدود 45 هزار 
ميليارد تومان است و  اين رقم در سال 90، 35 هزار 
ميليارد تومان و در سال 92، 60 هزار ميليارد تومان 

برآورد مي شود. 
عضو هيئت امناي صندوق تأمين اجتماعي با طرح 
اين س��ؤال كه چرا قيمت واقعي شركت ها از چهار 
سال پيش مشخص نشده است، خاطر نشان كرد: 
مبناي سود دهي شستا قيمت دفتري )قيمتي كه 
از چند سال پيش براي سرمايه ها و ارزش املاك و 
شركت ها ثابت مانده( است كه در سه سال گذشته 
حدود 12 تا 15 درصد بوده اس��ت و حدود 3 تا 5 

درصد زير قيمت سود بانكي است. 

وي ادامه داد: چنانچه اين اعداد و قيمت ها واقعي 
شوند سود شركت هاي تأمين اجتماعي زير 7 درصد 
اس��ت كه نش��ان دهنده زيان ده بودن بسياري از 

شركت هاست. 
به گزارش »جوان« گفته مي شود بيش از 50 درصد 
ش��ركت هاي تأمين اجتماعي به دلايل مديريتي، 
تعداد نيروهاي انساني و قديمي بودن تكنولوژي يا 

پايين بودن بهره وري زيان ده هستند. 
رئيس مجمع عالي كارگران گفت: دو دليل عمده اي 
كه شستا را تبديل به محلي براي فساد اقتصادي كرده 
است، همين نحوه قيمت گذاري ها و عزل و نصب هاي 
سريع است به نحوي كه طي يك سال گذشته بالغ بر 

40 درصد مديران تغيير كرده اند. 
سيد محمد يار احمديان راهكار اصلاح وضعيت را ايجاد 
سامانه دقيق و شفاف اقتصادي در زير مجموعه هاي 
صندوق هاي بازنشستگي عنوان كرد و گفت: كاهش 
نقش اجرايي دولت در صندوق ها، رفع تناقضات در 
قوانين، تشكيل س��ازمان تأمين اجتماعي به جاي 
صندوق تأمين اجتماعي از جمله راهكارهاي عاجل در 
ساماندهي صندوق هاي بازنشستگي است كه دولت 

جديد بايد به آن اهتمام ويژه اي داشته باشد. 
نماينده كارگران در هيئت امن��اي صندوق تأمين 
اجتماعي افزود: متأسفانه از هيئت امناي اين صندوق 
س��هم كارگران دو نفر و س��هم كارفرمايان يك نفر 
هستند و بقيه اعضا دولتي هستند و به همين خاطر 

انتصابات در تأمين اجتماعي و تصميمات بيش��تر 
دولتي است تا كارگري – كارفرمايي. 

وي همچنين واگ��ذاري معدن گل گه��ر به تأمين 
اجتماعي و پاك كردن 35 هزار ميليارد تومان بدهي 
دول��ت را از اين صندوق نادرس��ت خواند و گفت: بر 
اس��اس اطلاعاتي كه من دارم تنه��ا 5 هزار ميليارد 
تومان از بدهي هاي دولت ب��ه اين صندوق پرداخت 

شده است. 
   وزير جديد جلوي  لايحه جديد را بگيرد 

وي در بخش ديگري از سخنان خود از وزير جديد كار، 
تعاون و رفاه اجتماعي خواست تا جلوي  ارسال قانون 
جديد تأمين اجتماعي را كه در قالب لايحه ارائه شده، 
بگيرند و ادامه داد: بر اساس قانون، اصلاح و بازنگري 
قوانين تأمين اجتماعي باي��د در هيئت امنا صورت 
بگيرد در حالي كه اين لايحه بدون اطلاع اعضا تهيه 

شده است و تناقضات بسياري دارد. 
س��يد محمد يار احمديان گفت: به عنوان مثال در 
لايحه فوق نماينده كارفرمايان توسط وزارت صنعت، 
معدن و تجارت انتخاب مي شود كه دليل آن معلوم 
نيس��ت يا ماده 14 لايحه جديد مغاير با اختيارات 

سازمان است. 
   مي خواستند هما را نخريده   بفروشند 

وي با انتقاد از رفتارهاي شتاب زده دولت دهم در پايان 
دوره رياست جمهوري گفت: ارائه سريع لايحه اي كه 
از مسير و مجراي قانوني تهيه نشده و فروش هتل هاي 
هما از جمله موارد حركت هاي شتاب زده در تأمين 

اجتماعي بوده است. 
وي ادامه داد: فروش هتل هاي زيان ده هما از سوي 
دولت كه در رس��انه ها به جاي رد ديون عنوان ش��د 
يك دروغ محض است زيرا خودم چك 100 ميليارد 
توماني تأمين اجتماع��ي را كه ب��راي دولت و بابت 
شركت هما صادر شده، ديدم. اما از آن بدتر قرار بود در 
هفته آخر هتل هاي هما به قيمت 600 ميليارد تومان 
)قيمت كارشناسي سال 89 ( و با ترك تشريفات به 

يك نفر واگذار شود. 
و همچنين با رد ادعاي برخي كه گفته بودند تأمين 
اجتماعي ذخيره پرداختي يك س��ال آينده را دارد، 
گفت: اگر چنين ادعايي درست بود شستا تسهيلات با 
سود 28 درصدي و به منظور  جبران كسري بودجه اش 

از بانك ها دريافت نمي كرد. 
عضو هيئ��ت امناي صندوق تأمي��ن اجتماعي 
تأكيد كرد بودجه س��ال 92 تأمين اجتماعي با 
5 هزار ميليارد تومان كس��ري حدود 31 هزار 
ميليارد تومان بسته ش��ده كه قرار است 2 هزار 
ميليارد تومان از محل فروش مستغلات ) يعني 
فروش سرمايه اعضاي تأمين اجتماعي ( و 3 هزار 
ميليارد تومان از محل درآمدهاي شستا تأمين 
شود. در حالي كه بر اس��اس آمار سال گذشته 
درآمد شس��تا حدود يك ه��زارو 350 ميليارد 

تومان بوده  و اين رقم محقق نخواهد شد. 

تأمين اجتماعي شستا را ببندد  بيشتر سود مي كند! 
افشا گري هاي عضو هيئت امناي تأمين اجتماعي از وضعيت وخيم صندوق هاي بازنشستگان 

دولت قبلي مصوبات مجلس را ناديده گرفت
قيمت گ�ذاري خري�د تضمين�ي برن�ج در ش�هريور س�ال ۹۱ براي 
خري�د محص�ول در م�رداد و ش�هريور ۹۲ منطق�ي نيس�ت. 
جميل عليزاده شايق، دبير انجمن برنج با بيان اين مطلب در گفت و گو با 
ايلنا اظهار داشت: به دليل آفتاب گرم، برنج امس��ال شمال از نظر كيفي 
بسيار با كيفيت تر از سال گذش��ته بود و ضريب تبديل شالي به برنج هم 
افزايش چشمگيري داشت. وي ادامه داد: متوسط عملكرد در واحد سطح 
به همت كشاورزان زحمتكش كشور و ش��رايط جوي مناسب 10 درصد 

افزايش داشته است كه كم لطفي هاي دولت دهم را جبران كرد. 
شايق با انتقاد از نرخ خريد تضميني برنج افزود: قيمت گذاري خريد 
تضميني برنج در شهريور س��ال 91 براي خريد محصول در مرداد و 
شهريور 92 منطقي نيست.  وي با گله مندي از عدم تعيين نرخ مناسب 
با هزينه تمام شده توليد آن  در روزهاي پاياني دولت دهم گفت: دولت 
قبلي بايد اعلام مي كرد كه قيمت خريد تضميني برنج بدون در نظر 
گرفتن نرخ تورم بوده است اما متأسفانه دولت دهم نه تنها به اين امر 
اشاره نكرد بلكه در روزهاي پاياني دولت معاون بازرگاني دولت دهم 
دوباره   همان قيمت ها را اعلام كرد.  دبير انجمن برنج افزود: مجلس 
شوراي اس��لامي در دو دوره پيش تصويب كرد قيمت گذاري خريد 
تضميني متناسب با تورم باشد ولي مس��ئولان دولتي از اجراي آن 
خودداري كردند.  وي خاطر نشان كرد: قرار بر اين بود كه قيمت خريد 
تضميني در دهه دوم بهمن ماه اعلام شود تا كشاورز بتواند براساس 
تصميم خود كه چه محصولي را كشت كند، نهاده هاي مورد نياز خود 

را تهيه   كند كه متأسفانه اين امر صورت نگرفت. 

با صرف هزينه 3 ميلياردريالي 
مدرسه ساخته شده از سوي بانك انصار

 در بشاگرد به بهره برداري رسيد
س�اخت مدرس�ه انصارالمهدي در منطقه محروم بشاگرد استان 
هرمزگان ب�ا بودج�ه 3 ميلي�ارد ريالي كه از س�وي بان�ك انصار 
پرداخت ش�د، ب�ه اتمام رس�يد. اين مدرس�ه در راس�تاي انجام 
مسئوليت هاي اجتماعي بانك انصار و توس�عه اقدامات مربوط به 
امور عام المنفعه، به ويژه كمك به مناطق محروم، ساخته شده است. 
براساس گزارش اداره كل بازاريابي و تبليغات انصار، بودجه ساخت اين 
مدرسه از محل اعتبارات عام المنفعه قرعه كشي مرحله اول بانك انصار 
پرداخت شد كه منطبق با بند»ب« ماده 4 دستورالعمل بانك مركزي 
به ش��ماره5881 مورخ 19/3/1390 درخص��وص تخصيص5 درصد 
از 2 درصد ميانگين مانده حس��اب هاي قرض الحس��نه مربوط به امور 

عام المنفعه است. 

    رقابت جديد ايران و امريكا در توليد يك محصول پتروشيمي
    زنگنه: ايران به عمان گاز صادر مي كند

    دولت مقصر حادثه درياچه كارون 3 شناخته شد
    بهره برداري از بزرگ ترين ترمينال مسافري دريايي كشور

    هيونداي 260 هزار خودرو را فرا مي خواند
    تخلفات و قاچاق كالا از طريق گمرك فرودگاه امام خميني كاهش 

يافت
    ترخيص چند هزار ت��ن دارو، مواد غذاي��ي و نهاده هاي دام و طيور 

از گمرك
    ايران 44 هزار تن ال پي جي به كره جنوبي فروخت

    انتقال پرواز حجاج به فرودگاه امام تا اطلاع ثانوي منتفي شد

شاخص بورس عقب نشيني كرد
شاخص بورس تهران از همان س�اعات اوليه معاملات روز گذشته با 
افت دسته جمعي نمادها مواجه شد و به كانال 60 هزار واحدي برگشت. 
به گزارش ايسنا، در حالي بورس تهران روز يك شنبه تحت تأثير بازگشت 
پالايشگاه بندرعباس با رش��د 1607 واحدي شاخص و گذر از كانال هاي 
60 و 61 هزار واحدي مواجه شد كه در بازار ديروز نمادهاي بورسي همانند 
دو روز گذش��ته به روند نزولي خود ادامه دادند و ب��ا افت قيمت و كاهش 
تقاضا مواجه شدند، به طوري كه تنها تا نيمه معاملات ديروز شركت هاي 
پالايشگاه بندرعباس، مپنا، پتروشيمي پرديس، ملي مس، تاپيكو، چادرملو 
و سايپا به همراه فولاد مباركه بيش��ترين تأثير را در كاهش 470 واحدي 
شاخص بورس گذاشتند و موجب رسيدن دماسنج بازار سرمايه به 60 هزار 

و 697 واحد شدند. 
همچنين در بازار روز دوشنبه در حالي اكثر نمادهاي فلزي و معدني با روند 
منفي مواجه شدند كه كشتيراني، پست بانك و صنعتي بهشهر از بيشترين 
تقاضاي خريد و مخابرات، اقتصاد نوين و دارو س��ازي اكسير از بيشترين 

تقاضاي فروش برخوردار شدند. 

جزئيات برنامه 100 روزه اقتصادي دولت 
رئيس دفتر رئيس جمهور با تشريح جزئيات برنامه ۱00 روزه اقتصادي 
دولت و تلاش براي افزاي�ش حضور بخش مردم�ي در اقتصاد ايران 
گفت: اولوي�ت اول اين برنام�ه خروج از رك�ود تورم�ي خواهد بود. 
محمد نهاونديان در گفت وگو با مهر با تش��ريح جزئيات برنامه 100 روزه 
اقتصادي دولت تدبير و اميد گفت: با توجه به ش��ور و نشاطي كه از سوي 
مردم و فعالان بخش خصوصي براي حضور در بخش هاي مختلف اقتصاد 
ايران وجود دارد، دولت تدبير و اميد س��رفصل اصل��ي برنامه 100 روزه 
اقتصادي خود را حضور حداكثري مردم در اقتصاد ايران و فراهم س��ازي 

زمينه اين حضور قرار داده است. 
رئيس دفتر رئيس جمهور افزود: در عي��ن حال، خروج از ركود تورمي نيز 
از جمله سرفصل هاي اصلي برنامه 100 روزه اقتصادي دولت تدبير و اميد 
اس��ت.  وي تصريح كرد: بايد به اين نكته توجه داش��ت كه اقتصاد ايران 
بيش از هر چيز نياز به آرامش دارد و بايد مواظب بود تا اين آرامش قابليت 
تصميم گيري در بنگاه ها را مستمر كند و به نوعي از اقدامات التهاب آميز 

جلوگيري به عمل آيد. 
وي تصريح كرد: لازمه تحقق عدالت اعتدال و لازمه اعتدال علم است كه 
براي رسيدن به اعتدال اقتصادي بايد تكيه بر مردم و اجراي صحيح اصل 

قانون اساسي و بازار رقابتي را در نظر داشت. 
به گفته نهاونديان، به طور قطع بخش خصوص��ي در دولت تدبير و اميد 
جايگاه اصلي را خواهد داشت و تلاش خواهد شد از حضور دولت در فضايي 

كه بخش خصوصي مي تواند نقش آفرين باشد، جلوگيري شود. 
رئيس دفتر رئيس جمهور خاطرنشان كرد: در برنامه 100 روزه اقتصادي 
دولت تمام شرايط به نحوي چيده شده است تا در گام اول ركود تورمي از 

اقتصاد ايران رخت بر بندد. 

منابع آب در كشور به درستي مديريت نشده است
وزير ني�رو با اش�اره ب�ه اينك�ه مديريت هاي اس�تاني پاس�خگوي 
كمبود مناب�ع آب كش�ور نيس�ت، تصريح ك�رد: بايد درب�اره تمام 
مناب�ع آب ب�ه ص�ورت يكپارچ�ه تصميم گي�ري و مديريت ش�ود. 
حميد چيت چيان در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به كمبود منابع آب 
در كشور گفت: مديريت هاي استاني پاسخگوي كمبود منابع آب كشور 
نيست و بايد مديريت واحد در هر حوضه آبريز وجود داشته باشد تا درباره 
تمام منابع آب به صورت يكپارچه تصميم گيري و مديريت شود.  وزير نيرو 
كمبود منابع آب را يك تنگناي ذاتي و جغرافيايي براي كش��ور دانست و 
افزود: با توجه به اينكه مديريت عرضه از طريق ساخت سدها و سازه هاي 
آبي انجام شده، دو تدبير ديگر را بايد پيگيري كرد كه يكي مديريت مصرف 
آب به خصوص در بخش كشاورزي اس��ت و ديگري، مديريت تخصيص 
منابع آب.  وي بيان كرد: با اي��ن روش ها مي توان مديريت ها را به گونه اي 
اعمال كرد كه كمبود منابع آب به چالش��ي براي توس��عه كشور تبديل 
نشود.  چيت چيان با اشاره به اينكه منابع آب در كشور به درستي مديريت 
نشده است،  توضيح داد: سهم سرانه آب در كش��وري مانند رژيم غاصب 
صهيونيس��تي از منابع تجديدپذير، يك نهم ايران است ولي آنها با همين 
آب توانستند محصولات كشاورزي خود را به اقصي نقاط دنيا صادر كنند.  
اين عضو هيئت دولت گفت: با روش هاي درست آبياري و با كشت مناسب 

محصولات، مي توان مديريت مصرف كرد. 
وزير نيرو همچنين با اشاره به ضرورت اس��تفاده از تكنولوژي هاي نوين، 
ادامه داد: اس��تفاده از تكنولوژي هاي نوين ب��راي افزايش منابع آب جزو 
برنامه هاي وزارت نيرو اس��ت؛ هرچند كه نمي تواند ب��ه صورت يك باره 

افزايش جدي را در اين منابع فراهم كند. 

نبود نقدينگي ايرلاين ها براي پرداخت مطالبات 
شركت نفت

مديرعامل ش�ركت هواپيماي�ي ايران اير ت�ور تأكيد ك�رد: افزايش 
نرخ سود ش�ركت هاي هواپيمايي و فشار ش�ركت نفت براي وصول 
مطالب�ات و ع�دم وج�ود نقدينگ�ي در ايرلاين ه�ا ب�راي پرداخت 
مطالبات از جمله موارد مهمي است كه بايد در دستور كار قرار گيرد. 
سيروس باهري در گفت وگو با ايس��نا اظهار كرد: عدم وجود طرح توسعه 
و برنامه استراتژيك مدون براي صنعت حمل ونقل هوايي كشور و كمبود 
ش��ديد منابع و اعتبارات مالي براي تجهيز و مدرن سازي ناوگان از جمله 

مشكلاتي است كه ايرلاين ها با آن مواجه هستند. 
باهري، به افزايش روز افزون هزينه هاي اجاره اماكن و خدمات فرودگاهي 
از سوي شركت فرودگاه هاي كشور اشاره كرد و گفت: وضع عوارض هاي 
متعدد در بليت ش��ركت هاي هواپيمايي اعم از عوارض شهرداري، هلال 
 احمر و عوارض شركت فرودگاه ها و افزايش روز افزون هزينه هاي گمركي و 
تحريم هاي فزاينده استكبار جهاني كه هزينه هاي اين صنعت را در كشور به 
شدت افزايش داده از ديگر مسائلي است كه ايرلاين ها با آن مواجه هستند.  
وي با تأكيد بر تكليفي بودن نرخ بليت ش��ركت هاي هوايي كه با توجه به 
بهاي قيمت تمام شده خدمات پرواز زيان قابل توجهي براي شركت ها ايجاد 
مي كند، گفت: شرايط نابرابر و دشوار شركت هاي هوايي داخلي در مقايسه 
با ش��ركت هاي هواپيمايي خارجي و قطع ارتباط اطلاعات ش��ركت هاي 
هوايي ايراني با كمپاني هاي سازنده و منابع تعميراتي هواپيماها از ديگر 

مشكلات ايرلاين ها محسوب مي شود. 
مديرعامل شركت هواپيمايي ايران اير تور، كاهش ساعات پرواز و بيكاري 
تعداد قابل توجهي از متخصصان و خلبانان ش��اغل در صنعت را از ديگر 

موضوعات مهمي برشمرد كه بايد مورد توجه قرار گيرد.

 مهران ابراهيميان 
    گفت وگو

هادي غلامحسيني
    مسكن 


